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Megyei jogú városok ügyes-bajos dolgairól tárgyaltak Szegeden 

Az EU-pénzt haza kell hozni! 
Az önkormányzati gazdálkodás 
kötöttségeiről és lehetőségeiről 
tárgyalt tegnap a Megyei Jogú 
Városok Szövetségének (MJVSZ) 
Szegeden ülésező közgyűlése. Az 
ország lakosságának harmadát 
reprezentáló huszonkét nagyvá-
ros érdekvédelmi és szakmai 
szervezetének ma folytatódó ta-
nácskozásán szó esik a kistérsé-
gekről és az egészségügyről is. 

A Szegeden megjelent tizennyolc 
város képviselőit Toller László, az 
MJVSZ elnöke, Pécs első embere, 
valamint Botka László, Szeged 
polgármestere köszöntötte. A me-
gyei jogú városok közgyűlésén Ba-
ja Ferenc, a Miniszterelnöki Hiva-
tal politikai államtitkára előadá-
sában az Európai Uniótól mint a 
gazdasági környezetet meghatáro-
zó tényezőtől indult, s az EU-hoz 
mint a legfontosabb fejlesztési for-
ráshoz tért vissza. Elsődleges cél-
nak a fölzárkózást nevezte. Ennek 
szellemében kell szolgáltató jelle-
gűvé, állampolgárbaráttá alakítani 
a közigazgatást. A magyar gazda-
ság 3-4 százalékos növekedése, to-
vábbá a jövedelemközpontosítás 
csökkentése várható, ezért az ön-
kormányzatok szempontjából lét-
kérdésnek nevezte egyéb pénzfor-
rások keresését. E kényszert érzik 
a települések is, hiszen idén példá-
ul a Nemzeti Fejlesztési Hivatal-
hoz beérkezett több mint 19 ezer 
pályázat 16 százaléka, s az így igé-
nyelt támogatás 33 százaléka ön-
kormányzati. Ugyanakkor a pá-
lyázati rendszert egyszerűsíteni 
kellene. A kormányzati közigaz-
gatás jövőképét is megrajzolta Ba-
ja Ferenc, aki nagy figyelmet szen-
telt az elektronikus közigazgatás 
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Székhelyi József bökversén derül nagyokat Botka László, Toller László és Szita Károly Fotó: Karnok Csaba 

ARU-E A KULTURA? 
A Gyüdi Sándor veze t te sz imfon ikus z e n e k a r ha rsonaszóva l , a Tömörkény 
m ű v é s z e t i középiskola és a rókusi á l t a l á n o s iskola é n e k k a r a k á n o n n a l , to -
v á b b á Székhelyi József, a Szegedi N e m z e t i Sz ínház igazgatója sa já t , a g a z -
d a s á g o t és a pol i t ikát karikírozó bökverséve l , i l letve Gregor József o p e r a -
é n e k e s , Szeged d íszpolgára a „ H a én g a z d a g l e n n é k . . . " - öt let k ö v e t k e z m é -
nyeinek e l ő a d á s á v a l adot t ízelítőt a k é t n a p o s t a n á c s k o z á s rész tvevő inek a 
T i s z a - p a r t i v á r o s ö n k o r m á n y z a t i t á m o g a t á s r a is mél tó kul túrá jából . M e r t a 
pénzről , p o n t o s a b b a n a z ö n k o r m á n y z a t i gazdá lkodásró l eset t a legtöbb szó 
a megye i jogú városok közgyűlésén. 

rendszerének, az európai minták 
ismertetésének. 

Az olcsóbb állam, az állampolgár 
terheinek csökkentése, a közszol-
gáltatás színvonalának emelése je-
gyében a jövő évi állami költségve-

tés önkormányzati üzenetét fog-
lalta össze ¡uhász Gábor. A Bel-
ügyminisztérium politikai állam-
titkára számokkal igazolta, hogy -
a helyi benyomások ellenére - az 
önkormányzati bevételek folya-

matosan nőnek: jövőre például az 
állami támogatás közel 7, a telepü-
lések saját bevétele 13 százalékkal. 
Az önkormányzati rendszer meg-
újítását elkerülhetetlennek nevez-
te, e szempontból kiemelt támoga-
tást kap a kistérségi összefogás. A 
regionális döntéshozatali szint jö-
vőre azzal is erősödik, hogy „oda 
költözik" az eddigi központi pénz-
forrásból 42-57 milliárd forint. A 
megyei jogú városok lobbijának 
erejét azzal érzékeltette, hogy a 
címzett támogatással indítható 
beruházások 26 százalékát e 22 te-
lepülés szerezte meg. A megyei jo-
gú városok közgyűlése ma egész-
ségügyi és a gazdaságfejlesztési 
kérdések megvitatásával záml. 

Ú. L 

Körlevél az igazgatókhoz, avagy a Mikola-ügy tanulságai 

Lehet fórumot tartani a kórházban 
Egy kórház is helyet adhat politikai témájú 
gyűléseknek, minden oldal számára ugyan-
azokkal a föltételekkel - derül ki a kör-
levélből, amelyet a főjegyző küldött a me-
gyei önkormányzat intézményvezetőinek. 
Az ok: a megyei közgyűlés ülésén ismét 
szóba került Mikola István makói kórház-
beli fóruma. 

A megyei közgyűlés legutóbbi ülésén sem tud-
ták pontosan rekonstruálni a kívülállók, mi 
történt Mikola István és Martonosi György fi-
deszes képviselő keddi makói fóruma előtt a 
kórházban. Az kiderült, a képviselő úgy tudta, 
mindent megtesz, ha engedélyt kér a fórum 
megtartására a kórház vezetőjétől. Az intéz-
mény megbízott igazgatónője úgy tudta, ehhez 
az elnök engedélye kell, úgy hitte, ezt majd kéri 
a képviselő. Amikor megtudta, hogy nem, 

visszavonta az engedélyt. A megyei közgyűlés 
egészségügyi bizottságának elnöke, Simicz Jó-
zsef csütörtökön reggel napirend előtti hozzá-
szólásában helytelenítette a fideszesek cseleke-
deteit. Martonosi később próbálta előadni az ő 
verzióját. A fideszes képviselő most lapunknak 
azt mondja, megdöbbent a történteken. 

- A jelenlegi nyugtalan légkörben nincs he-
lye a politikának az egészségügyi intézmé-
nyekben; ezt a véleményemet továbbra is 
fönntartom - mondja Simicz József. A szoci-
alista képviselő szerint nincsen rendjén, ha a 
megyei önkormányzat egyik intézményében 
egy képviselő az önkormányzat vezetését bí-
rálja. Simicz kérdésünkre azt válaszolta: 
más, amikor egy miniszter látogat a kórház-
ba, hiszen ő nem kampányolni jön. 

- Van l e h e t ő s é g a r ra , h o g y i lyen rendezvé-
n y e k e t t a r t s a n a k az i n t é z m é n y e k b e n , ez t a 

választási eljárásról szóló törvény kimond-
ja. Fontos, hogy az esélyegyenlőséget bizto-
sítani kell - felelte kérdésünkre Siket fudit. 
A megyei főjegyző azt mondja, az esély-
egyenlőséget úgy biztosítják a gyakorlat-
ban, ha minden oldalnak megadják a lehe-
tőséget a fórum megtartására, ugyanolyan 
föltételekkel. 

A főjegyző lapunkhoz is elküldte azt a kör-
levelet, amelyet az ülés után fogalmazott 
meg, s küldött el a megyei önkormányzat in-
tézményvezetőihez. A levél „körültekintést 
és figyelmet" kér az igazgatóktól, s a választá-
si eljárásról szóló törvényből idéz. A szöveg 
arról szól, mikor, meddig tart a kampány, mi 
vonatkozik a kampánycsendre. A törvény 
szerint most kampányrendezvénynek számít 
a népszavazás t é m á j á t é r i n t ő gyűlés is. 

B.A. 

Advent 

öröme 
BÁTYI ZOLTÁN 

Hölgyeim, s uraim! Aztán bekuporodtak-e már a rajtvonal mögé' 
És ti, gyerkőcök, összegyűjtöttétek-e minden kívánságotokat 1 Mert 
a rajtpisztoly hamarosan eldördül, holnap lesz advent első vasár-
napja. S ahogy azt már megszokhattuk az árubőséggel jutalmazó 
piacgazdaság megjelenése óta, ilyenkor féktelen vágtatássá alakul 
át a tizenegy hónapig dédelgetett vágyakozás. 

Fogalmam sincs, hány szupermarket, diszkont áruház, butik, 
csillogó szalon tulajdonosa dörzsölgeti már előre a nagy (mit nagy, 
hatalmas!) bevétel reményében a tenyerét, de biztosra veszem, 
legtöbbjük nem fog csalódni. A magyar gazdaspgi csoda vélhetően 
az idén is tovább tart. Gondolok arra - miközben ki nem fogyunk a 
panaszokból, szegénységünket átkozzuk, no meg a kis fizetést és a 
magas árakat, boltjainkban lesz olyan tumultus, hogy biztonsági 
őt legyen a talpán, aki kiigazodik majd eme ünneplés káoszban. 

Mert decemberre, mily meglepő, csak előkerülnek a forintok a 
párnacihából, a banki könyvekből, s ki törődik ilyenkor oly ki-
csinységekkel, milyen sebességgel is olvad el a bankkártyán tarta-
lékolt összeg. Hogy aztán az ajándékba kapott bádogtetős, vibrá-
toros csőszkunyhót, vagy a léglökéses aktatáskát az ünnepek 
után mégis mire használjuk, ugyan kit érdekel: A kábítószer 
(mármint hatalmas kínálat) garantáltan hat, nem is tehetek 
mást, mint szerencsés vásárlást kívánjak mindenkinek. A boltro-
hamok közötti időszakokban pedig annyi időt, hogy észrevegyék, 
mily szép díszbe öltözött az ünnep tiszteletére legtöbb városunk, 
mennyire megtanultuk immár mi is, hogy méltó díszleteket állít-
sunk meghitt ünnepünkhöz. 

Nem véletlenül használtam egyébként a meghitt szót. Mert na-
gyon remélem, hogy advent kezdetekor azért nem csak az új mo-
biltelefon, a ki tudja hány megapixeles digitális fényképező, meg 
a hétlövetű dévédélejátszó körül kering minden gondolatunk. 
Eszünkbe jutnak szeretteink is. Azok, akik már nem ünnepelhet-
nek velünk, s azok, akiknek decemberét ünneppé szeretnénk va-
rázsolni. A pultok között nem csupán arról beszélgetünk majd, 
hogy ki mit vett olcsóbban, hanem azt is észrevesszük, mennyire 
puszilnivaló a rokon gyerek mosolygós arca, s milyen segítségre 
lenne szüksége annak a nagymamának, akinek egy lépés megté-
tele is erőt próbáló feladat. 

Aztán ha a karácsonyfa állításakor nem veszünk össze azon, még-
is ki felejtette el megvenni a fához iilő talpat, hanem inkább egy for-
ró csókkal feledtetjük el párunkkal ezt a gigantikus problémát, már 

. elmondhatjuk: nem hiába vártunk karácsonyig. Addig, pedig sok 
erőt a testbe, türelmet a lélekbe, tele bukszát minden zsebbe, s csak 
a szépet vegyük észre. December legyen boldogsággal ajándékozó 
hónapunk. Mert megérdemeljük. És nem csak azért, mert az unalo-
migismételt reklámszlogen ezt véste agyunkba. 

A Fidesz népszavazási nagygyűlése hétfőn 

Orbán Viktor 
Vásárhelyre látogat 
MUNKATÁRSUNKTÓL 

Vásárhelyen tart választási nagygyűlést hétfőn Orbán Viktor, a Fi-
desz-Magyar Polgári Szövetség elnöke, korábbi miniszterelnök. A 
politikus hétfőn este 7 órakor a Fekete Sas Szálló nagytermében 
mond beszédet, előtte Lázár ]ános polgármester, országgyűlési kép-
viselő köszönti a résztvevőket, akik fél 6-tól foglalhatják el helyü-
ket a nézőtéren. A rendezvényt a Fidesz-MPSZ vásárhelyi területi 
csoportja, az Egységes Hódmezővásárhelyért Egyesület és a Polgári 
Hódmezővásárhelyért Alapítvány szervezi, a műsort pedig Rákay 
Philip vezeti. Orbán Viktor legutóbb idén február végén, azt meg-
előzően pedig 2002-ben, a helyhatósági választások kampányában 
járt a városban. 

Kiállítják 
az elveszett 
szobrokat 
MUNKATÁRSUNKTÓL 

December elejétől a szegedi 
Móra Ferenc Múzeumban lát-
hatók azok a felbecsülhetetlen 
értékű szobrok, amelyeket az 
1700-as évek elején állítottak 
fel az alsóvárosi ferences temp-
lom előtt, és a II. világháború 
után évtizedekre nyomuk ve-
szett. 1991-ben véletlenül-egy 
alap ásásakor - került elő a 
Szűz Máriát és szüleit ábrázoló 
szoborcsoport a ferences rend-
ház területén. Mint kiderült: a 
ferences barátok rejtették el a 
kommunista diktatúra elől, de 
az eltelt évtizedek alattr min-
denki meghalt, aki tudta a pon-
tos helyet. 

A helyreállításra 13 évet kel-
lett várni, hamarosan azonban 
visszakerülhetnek eredeti he-
lyükre. Addig is a Móra Ferenc 
Múzeumban lehet majd megte-
kinteni a szobrokat december 
elejétől. 

További korszerű berendezésekre számítanak a szegedi tűzoltók 

Húszmillió forint értékű járművet kaptak 

A jövőben két ilyen konténerszállító segíti a szegedi tűzoltók munkáját Fotó: Karnok Csaba 

Közel húszmillió forint 
értékű konténerszállító 
járművet kapott a Bel-
ügyminisztériumtól a 
szegedi tűzoltóság. A jö-
vőben további korszerű 
gépekre számítanak a 
tűzoltók. 

MUNKATÁRSUNKTÓL 

Összesen négymilliárd fo-
rint értékű, 39 általános és 
speciális célú, új, tűzoltás-
hoz és műszaki mentéshez 
szükséges gépjárművet 
adott át a napokban Lam-
perth Mónika belügymi-
niszter 25 hivatásos és 6 
önkéntes tűzoltóságnak. A 
szegedi tűzoltóság egy kö-
zel 20 millió forintos mű-
szaki mentőbázis szállító 
jármű kulcsát vehette át 
jelképesen a belügyminisz-
tertől. Dudás Miklós tűzol-
tó ezredes, a szegedi tűzol-
tóság parancsnoka lapunk-
nak elmondta, hogy a jár-

mű 2-3 héten belül megér-
kezik Szegedre. 

- A konténerben a vegyi 
balesetekhez használatos 
berendezéseket, védőruhá-
kat szállítjuk majd, míg a 
már meglévő szállí tójár-
művel a műszaki mentés-
hez szükséges eszközöket: 
feszítő-vágó készülékeket, 
láncfűrészt, áramfejlesztőt 
visszük a nagyobb balese-
tek helyszínére - magya-
rázta a tűzoltóparancsnok. 
A szegedi tűzoltóság 
ugyanis regionális felada-
tokat is ellát, nagyobb ese-
ményeknél 100 kilométe-
res sugarú körben, Baja, 
Kecskemét és Békéscsaba 
térségébe vonulnak. 

Dudás Miklós elmondta: 
jövőre további korszerű 
műszaki eszközöket vehet-
nek majd át. - A porral és 
habbal oltó járműveink is 
húsz év felettiek. A jövő-
ben az új, modern speciális 
konténer egyik részében 

babot, a másikba port tud-
nak szállítani, így egy tűz-
esetnél mindig a megfelelő 
szert tudják használni. • 

- Pályázatot adtunk be a 
Belügyminisztériumnak 
egy vízszállító járműre is, 
de az idén sajnos nem 
nyertünk. A 60 millió fo-
rintos készülék árának 20 
százalékát a szegedi önkor-
mányzat ajánlotta fel. A 
mostani két vízszállítónk 
is elöregedett, húsz év fö-
lötti, ezért nagyon várjuk 
az űj járművet - hangsú-
lyozta a parancsnok. Meg-
tudtuk: a tűzoltók leg-
utóbb 1996-ban kaptak fc-
szítő-vágó berendezéseket, 
amivel a balesetek során a 
járművekbe rekedt embe-
reket mentik ki a roncsok-
ból. Dudás Miklós el-
mondta, az új autók ka-
rosszériája egyre erősébb, 
amiket ezekkel a régi szer-
számokkal nem mindig 
tudnak elvágni. 


